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Nuuk 15. september 2006 

 

I medfør af § 36 stk. 1 i Landstingets Forretningsorden fremsætter vi følgende spørgsmål til Landsstyret: 

 

Spørgsmål til Landsstyret: Følges gældende lovgivning om beskyttelse og fangst af nar- og hvidhvaler 

tilstrækkeligt eller er der behov for opstramning på området? 

(ATASSUT´s landstingsgruppe: Augusta Salling, Ellen Christoffersen, Thomas Kristensen, Kristian 

Jeremiassen, Godmand Rasmussen) 

 

Begrundelse: 

Vi finder det i ATASSUT meget vigtigt at al fangst i Grønland skal baseres på bæredygtighed, og vi finder 

det derfor naturligt at der er behov for lovgivningsmæssig tiltag som fredning og/eller kvotering af truede 

dyrearter. 

 

Men når vi har sagt dette fra ATASSUT, skal vi understrege at vi er opmærksomme på at det kan være svært 

at følge gældende lovgivning for fredede og/eller kvoterede fangstdyr. 

 

Eksempelvis kan vi pege på at Hjemmestyrets bekendtgørelse nr. 2 af 12. februar 2004 om beskyttelse og 

fangst af hvid- og narhvaler som er trådt i kraft som opfølgning af Landstingslov nr. 29 af 18. december 2003 

om Naturbeskyttelse. 

 

Ifølge den nævnte bekendtgørelse § 3 skal Landsstyret fastsætte en årlig kvote for fangst på hvid- og 

narhvaler, ligeledes er kvoteåret gældende for perioden 1. juli til 30. juni, begge dage inklusive.  

 

Men på trods af disse bestemmelser er det faktum at det kan være svært at overholde tidsbestemmelserne og 

at der derved også sker forhaling af kvoteringerne, og at man derefter må basere fangsten på foreløbige 

kvoter. 

 

Når sådanne tilfælde sker, kan erhvervsfangernes retssikkerhed blive udsat for tvivl, for i tilfælde af at 

Landsstyret har udstedt foreløbige kvoter, er der risiko for at fangerne kan blive stemplet som lovbrydere. 
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Med dette eksempel vil vi fra ATASSUT hermed fremkomme med følgende spørgsmål til Landsstyret: 

 

1) Hvilke tiltag har Landsstyret planer om, for at kunne leve op til kvotetildelingsdatoerne i henhold til 

bekendtgørelsen? 

2) Er kvotefastsættelsesdatoen passende eller er der behov for justering af hvornår kvoteåret begynder, 

det set i lyset af vort lands størrelse og set i forhold til at nar- og hvidhvalerne har opdelt sig i 

forskellige grupperinger? 

3) Fordeling af fangstkvoten for Vestgrønland på kommunale fangstkvoter forvaltes igennem 

kommunerne, men på trods af den kommunale kvotetildeling og forvaltning kan Landsstyret 

tilbagekalde kvoterne udenom kommunerne. Hvilke lovgivningsmæssige grundlag lægger grund til 

at Landsstyret kan tilbagekalde fordelte kvoter? 

 

Derudover vil vi fra ATASSUT gerne have vished om de lovgivningsmæssige grundlag for tilbagekaldelse 

af hvalkvoter generelt: 

 

4) På baggrund af fangere fra Uummannaq kommune, den 21. august 2006, har fanget en sejhval, har 

Landsstyret besluttet at tilbagekalde riffelfangsten af sildepiskere i Uummannaq Kommune. 

Selvfølgelig skal man ikke jage og fange fredede dyr, men vi vil her gerne vide hvilke 

lovgivningsmæssige grundlag Landsstyret har brugt som hjemmel for at tilbagekalde 

sildepiskerkvoten, da kvoten jo sådan set ikke har noget at gøre med fangsten af en sejhval. 

 

 

 


